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, bleek tenslotte alleen een verend opgehangen houten "band" die door
Bruynzeel in productie genomen werd; ruim 100000 van die houten
hoepels werden vervaardigd. Er waren daarnaast mensen die van de
vreemdste "banden" gebruik maakten (oude tuinslangen bijvoorbeeld) -
men reed ook wel zonder banden, op de velgen dus, hetgeen de levensduur
van de flets niet ten goede kwam.

Dr. De Jong heeft - hij woonde tijdens de oorlog in Londen - allicht
nooit op een flets met houten banden gereden. Anders zou hij over de
bruikbaarheid een ander oordeel hebben gehad. Maar ook zonder dat is uit
het citaat al af te leiden dat hij zich vergist. Als de vondst van Bruynzeel
werkelijk bruikbaar was geweest zouden er veel meer houten banden
verkocht zijn. Per slot telde Nederland toen vele honderdduizenden fletsers
van wie er tallozen behoefte hadden aan surrogaatfietsbanden. Daar is op
allerlei manieren naar gezocht. En zelfs is er, weet ik uit eigen ervaring, één
werkelijk bruikbare vervangende band gemaakt, de "kusjon-" of anti-plof-
band zoals onder anderen mijn vader die sneed uit oude autobanden. De
stroken rubber werden dan zo dun en buigzaam gemaakt dat ze zich in
halfronde vorm, en daardoor nog enigszins verend ook, tussen de zijkanten
van de velgen lieten klemmen. De bruikbaarheid ervan was zodanig dat ik
in 1944 in één dag op een stel van die banden van Eindhoven naar
Heerenveen heb kunnen fletsen.

Deze persoonlijke kanttekeningen bij een in wezen niet veel meer dan
anekdotische passage in De Jongs boek hebben bij het verder lezen
niettemin een rol gespeeld. In die zin dat ik me ging afvragen of een
geschiedschrijver die, als De Jong, de bezettingsjaren buiten Nederland
verbleef en die het allergrootste deel van zijn kennis daarover dus uit de
tweede hand heeft verworven niet de kans loopt, en dat vooral bij
detailpunten, de aksenten net even verkeerd te leggen. Duidelijke aanwij-
zingen voor deze veronderstelling ben ik niet tegengekomen. Wel de vraag
of de meesten of in elk geval velen van hen die destijds bij het illegale werk
betrokken zijn geweest zichzelf en hun aktiviteiten voldoende kunnen
herkennen in de daarover in het bijzonder handelende hoofdstukken 6, 7
en 8. De eigen kennis van zaken laat een oordeel niet toe. Maar iets van
twijfel, zonder dat ikdie onder woorden kan brengen, is ertoch wel.'

Jan Rogier reageerde in Vrij Nederland (20 november 1976) bits op de
omvang.

, 'Bijna vijftienhonderd pagina's telt het jongste deel. Dat is de zekerste
manier om alle recensenten monddood te maken en om de massamedia te
verplichten tot een even brede als oppervlakkige aandacht. Het is geen
wonder, dat er nog zo weinig serieuze aandacht, ook van de zijde van de
vakhistorici, is besteed aan dit qua onderwerp toch zo belangrijke werk. Dat
een groot aantal Nederlandse hoogleraren in de geschiedenis tevens


